

## СОДЕРЖАНИЕ CONTENTS

### СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОЕ РАЗВИТИЕ SOCIAL AND ECONOMIC DEVELOPMENT

<b>БАДЫЛЕВИЧ Р.В., ВЕРБИНЕНКО Е.А.</b> Анализ участия банковских структур в реализации стратегических программ развития российской Арктики	5
<b>BADYLEVICH R.V., VERBINENKO E.A.</b> Analysis of Participation of Banking Institutions in the Strategic Development Programs of the Russian Arctic	
<b>ВАСИЛЬЕВ А.М.</b> Особенности кластеризации в рыбном хозяйстве на примере рыбного хозяйства Северного бассейна и Мурманской области	21
<b>VASILYEV A.M.</b> Features of Clustering in Fisheries by the Example of Fisheries in the Northern Basin and the Murmansk Oblast	
<b>ДЯДИК Н.В., ЧАПАРГИНА А.Н.</b> Бизнес и власть: эколого-экономическая ответственность в российской Арктике	38
<b>DYADIK N.V., CHAPARGINA A.N.</b> Business and State: Environmental and Economic Responsibility in the Russian Arctic	
<b>ЕГОРОВ Н.Е., КОВРОВ Г.С.</b> Сравнительная оценка инновационного развития регионов Крайнего Севера	62
<b>EGOROV N.E., KOVROV G.S.</b> Comparative Assessment of Innovative Development of the Far North Regions	
<b>РОДНИНА Н.В.</b> Проблемы традиционных отраслей АПК Арктики в Якутии	75
<b>RODNINA N.V.</b> Problems of the Arctic Traditional Industries in Yakutia	
<b>СКУФЬИНА Т.П., МИТРОШИНА М.Н.</b> Трансформация социально-экономического пространства российской Арктики в контексте геополитики, макроэкономики, внутренних факторов развития	87
<b>SKUFINA T.P., MITROSHINA M.N.</b> Transformation of the Socio-Economic Space of the Russian Arctic in the Context of Geopolitics, Macroeconomics, and Internal Factors of Development	

### ПОЛИТИЧЕСКИЕ ПРОЦЕССЫ И ИНСТИТУТЫ POLITICAL PROCESSES AND INSTITUTIONS

<b>ГАГИЕВ Н.Н., ГОНЧАРЕНКО Л.П., СЫБАЧИН С.А., ШЕСТАКОВА А.А.</b> Национальные проекты в Арктической зоне Российской Федерации	113
<b>GAGIEV N.N., GONCHARENKO L.P., SYBACHIN S.A., SHESTAKOVA A.A.</b> National Projects in the Arctic Zone of the Russian Federation	
<b>ГУДЕВ П.А.</b> Северный морской путь: перспективы легитимизации национального статуса в рамках международного права (часть 2)	130
<b>GUDEV P.A.</b> The Northern Sea Route: Problems of National Status Legitimization under International Law. Part II	
<b>КРАСНОПОЛЬСКИЙ Б.Х.</b> Координация международных организаций северо-арктических регионов: к программе председательства Российской Федерации в Арктическом совете	148
<b>KRASNOPOLSKIY B.Kh.</b> Coordination of International Organizations of the North-Arctic Regions: to the Program of the Presidency of the Russian Federation in the Arctic Council	

## СЕВЕРНЫЕ И АРКТИЧЕСКИЕ СОЦИУМЫ NORTHERN AND ARCTIC SOCIETIES

<b>НЕДОСЕКА Е.В., КАРБАИНОВ Н.И.</b> «Умирание» или «новая жизнь» моногородов (на примере социально-экономической адаптации жителей монопрофильных поселений Северо-Запада России)	163
<b>NEDOSEKA E.V., KARBAINOV N.I.</b> “Dying” or “New Life” of Single-Industry Towns (the Case Study of Socio-economic Adaptation of Residents of Single-industry Settlements in the North-West of Russia)	
<b>ПАТОНЯ А.</b> Доверие в Ultima Thules: развитие социального капитала и возобновляемых источников энергии в Исландии и Гренландии: часть I	182
<b>PATONIA A.</b> Trust in Ultima Thules: Social Capital and Renewable Energy Development in Iceland and Greenland. Part I	
<b>ПИТУХИНА М.А.</b> Интернационализация профессионального образования в университетах стран-членов Арктического Совета	220
<b>PITUKHINA M.A.</b> Internationalization of Vocational Education in the Arctic Council Member-States’ Universities	
<b>РУССОВА О.Н., СМАК Т.С., ТАРАСОВ И.А.</b> Оценка комфортности городской среды как фактор социального самочувствия городских жителей Архангельской области	236
<b>RUSSOVA O.N., SMAK T.S., TARASOV I.A.</b> Assessment of the Comfort of the Urban Environment as a Factor in the Social Well-being of Citizens of the Arkhangelsk Oblast	
<b>СУВОРОВА И.М.</b> Аксиологические предпочтения жителей карельской Арктики в современной социокультурной ситуации	248
<b>SUVOROVA I.M.</b> Axiological Preferences of Residents of the Karelian Arctic in the Modern Sociocultural Situation	
<b>ТЕРЕЩЕНКО Е.Ю.</b> Восточный Мурман: социальные аспекты колонизации в материалах экспедиций и путевых заметок II половины XIX — начала XX вв.	261
<b>TERESHCHENKO E.Yu.</b> Eastern Murman: Social Aspects of Colonization in the Materials of Expeditions and Travel Notes of the 2nd Half of the 19th — Early 20th Centuries	
Редакционный совет журнала «Арктика и Север» Editorial board of the “Arctic and North” journal	277
Благодарности Acknowledgments	279
Выходные данные Output data	280